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Archeologisch vooronderzoek  -  Aangekondigde premies

Het wijzigingsdecreet voor het Onroerenderfgoeddecreet staat straks voor de deur. Na 
het voorontwerp en het advies van de Strategische Adviesraad Ruimtelijke Ordening 
(SARO) kijken velen reeds ongeduldig uit naar de aangekondigde wijzigingen. Artikel 53 
van het wijzigingsdecreet voert twee wijzigingen door aan de premies die kunnen worden 
toegekend. Zo wordt er een premie ingeschreven voor archeologisch vooronderzoek (met 
ingreep in de bodem) bij vergunningplichtige ingrepen in de bodem. Deze aankondiging 
kon op heel wat bijval rekenen bij het middenveld. Uit veel hoeken volgde de kritiek dat 
de nieuwe regelgeving in sommige gevallen veel te uitgebreid is en veel geld kost. Met 
een grote eensgezindheid in de commissie werd daarom vorig jaar reeds een eerste keer 
bijgestuurd en staan er nu opnieuw wijzigingen gepland die hieraan tegemoet zullen 
komen. We vernemen echter dat veel particulieren momenteel hun archeologisch 
vooronderzoek staken omwille van de aangekondigde premies. 

Daarnaast zullen de premies die toegekend worden bij buitensporige directe kosten van 
de verplicht uit te voeren archeologische opgraving zoals opgenomen in de 
archeologienota of de nota waarvan akte is genomen, verhoogd worden van 40 tot 80 
procent. Bij de premies dient evenwel te worden uitgegaan van het basisprincipe voor de 
financiering van archeologisch onderzoek uit artikel 10.3.1. waardoor de toegang van 
deze premies beperkt wordt tot een welbepaalde doelgroep. Zo komen de Belgische 
Staat, federale instellingen en deelstaten, met uitzondering van de onderwijsinstellingen, 
niet in aanmerking voor een projectsubsidie. 

In een nota aan de Vlaamse Regering wordt ook vermeld dat het toepassingsgebied van 
de ‘archeologienota met beperkte samenstelling’ straks uitgebreid wordt door aanpassing 
van de betrokken omschrijving in de Code van Goede Praktijk voor Archeologie en 
Metaaldetectie. 

1. Bevestigen de cijfers over het recente aantal ingediende archeologienota’s de 
signalen dat veel particulieren vandaag wachten met het traject van het 
archeologisch vooronderzoek?

2. Wat is de inwerkingtreding voor de premie voor verplicht uit te voeren archeologisch 
vooronderzoek in de bodem? Wordt hiervoor in overgangsmaatregelen/retroactiviteit 
voorzien? 



3. In welke timing voorziet de minister voor de aanpassing van de Code van Goede 
Praktijk voor Archeologie en Metaaldetectie? Hoe zal het toepassingsgebied 
‘archeologienota met beperkte samenstelling’ precies omschreven worden en plant de 
minister ook initiatieven om erkende archeologen van deze nieuwe wijziging op de 
hoogte te brengen? 
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MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN BUITENLANDS BELEID EN 
ONROEREND ERFGOED

ANTWOORD 
op vraag nr. 253 van 9 mei 2018
van JEAN-JACQUES DE GUCHT

1. Het aantal ingediende archeologienota’s schommelde in de tweede helft van 2017 
tussen 250 en 300 per maand. In december steeg dit sterk naar 420. In januari, 
februari en maart lagen de aantallen iets lager dan in de tweede helft van 2017, 
eerder rond de 220 stuks.
De sterke stijging op het einde van het jaar is het gevolg van de invoering van de 
omgevingsvergunning en de verstrenging van de energieprestatienormen die beide 
ingingen op 1 januari 2018. In de aanloop daar naartoe hebben veel initiatiefnemers 
nog snel hun aanvraag ingediend om gebruik te kunnen maken van de oude 
regelgeving. Bij een deel van die vergunningsaanvragen hoort een archeologienota. 
En aangezien sinds medio 2017 een ingediende, maar nog niet bekrachtigde, 
archeologienota volstaat om een vergunningsaanvraag ontvankelijk te verklaren, 
hebben veel initiatiefnemers opdracht gegeven om een archeologienota in te dienen 
in december ter vervollediging van hun vergunningsaanvraag. Het aantal 
archeologienota’s voor die periode is dus beïnvloed door het aantal 
vergunningsaanvragen. Een verband met de aangekondigde premie voor 
vooronderzoek met ingreep in de bodem blijkt niet uit de voorhanden zijnde cijfers. 
Ik heb geen signalen ontvangen dat particuliere bouwheren vandaag wachten met 
hun vooronderzoek totdat de nieuwe premie voor vooronderzoek met ingreep in de 
bodem er zou zijn.

2. Het ontwerp van wijzigingsdecreet bepaalt dat deze premie er komt, maar de regels 
daarvoor komen in het uitvoeringsbesluit. Eenmaal het decreet aangepast, wordt 
onmiddellijk gestart met de opmaak van het ontwerp van besluit. De procedure 
(adviezen inwinnen, doorlopen verschillende goedkeuringen,...) om het huidige 
uitvoeringsbesluit aan te passen neemt al snel zes maanden in beslag. 
Referentiebedragen en een formule komen in een Ministerieel besluit en ook daarvoor 
winnen we advies in bij de Raad van State. Dat neemt een extra maand in beslag. 
Het hele traject start zo snel mogelijk na de afkondiging van het wijzigingsdecreet, en 
het streefdoel is om in 2019 de eerste premies voor vooronderzoek met ingreep in de 
bodem te gaan toekennen.

3. Het agentschap bereidde de wijzigingen voor aan de Code van Goede Praktijk voor 
Archeologie en Metaaldetectie. Momenteel wordt het advies van de Inspectie van 
Financiën ingewonnen. Hierna volgt het advies van de Raad van State en de 
goedkeuring met een Ministerieel Besluit. Ik ga er van uit dat de ondertekening kan 
gebeuren in juli.

Voor de formulering is afgesproken dat in de punten 7.2 en 12.5.3.3 van de Code de 
term “met aantoonbare zekerheid” vervangen wordt door “met hoge 
waarschijnlijkheid”, en dat men zich in plaats van op “één doorslaggevend aspect” 
kan baseren op “een beperkt aantal doorslaggevende aspecten”.

Uiteraard gaan we de erkende archeologen op de hoogte brengen van de wijzigingen 
zoals dat ook gebeurde bij vorige aanpassingen. Het agentschap Onroerend Erfgoed 
zal onder meer een mailing versturen naar de erkende archeologen, een bericht op de 



website plaatsen, een document met “track-changes” voorzien, een document met 
duiding, en een toelichting organiseren met mogelijkheid tot vragen. 
Dat zal gebeuren nog voor de aangepaste Code in werking treedt, zodat zij zich 
daarop kunnen voorbereiden. Ik wil dan ook voldoende tijd nemen tussen de 
goedkeuring en de inwerkingtreding.


